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Hoop. 

Hoop betekent: wensende verwachting, 

dat iets goeds, dat nog onzeker is en in de 

toekomst ligt, werkelijkheid zal worden.  

Hoop is een krachtige en motiverende hartgesteldheid. 
In haar meest elementaire vorm kan hoop worden 
gezien als een verlangen naar een specifieke maar 
onzekere toekomst. Wie hoopt, is zich bewust van de 
spanning tussen de huidige realiteit en een ideaal.

In deze uitgave willen we de verbinding leggen tussen 
ouderenzorg, dementie, hoop, deskundigheid en Pasen. 

De verhalen en ervaringen die in deze Wegwijs worden 
beschreven, geven mij hoop en moed. 

Wat mogen we ons gezegend weten met zoveel 
betrokken collega’s, mantelzorgers en vrijwilligers 
rondom onze bewoners en cliënten. Hoe mooi is ook 
de onderlinge verbondenheid die zichtbaar is bij onze 
bewoners in het restaurant (in Wekerom en in Ede) en 
bij de verschillende contactmomenten. 

De plannen voor het nieuwe jaar zijn inmiddels 
gepresenteerd; het creëren van de Hof van Bethanië, 
het ontwikkelen van het kenniscentrum dementie en 
het stimuleren van deskundigheidsbevordering voor 
medewerkers en vrijwilligers geven mij hoop! 

Voorwoord
 VAN DE BESTUURDER

Willy de Groot - van Saane

De beelden van de ouderenzorg nu en in de toekomst 
kunnen ons somber maken. 

De vergrijzing is geen toekomstbeeld: we staan er 
middenin. “Van een nieuw kabinet zijn fundamentele 
veranderingen nodig om de ouderenzorg 
toekomstbestendig te maken,” zo schrijft voorzitter 
Anneke Westerlaken namens ActiZ aan informateur 
Plasterk. In de brief roept ze de formerende partijen 
op om regie te nemen in het vereenvoudigen van de 
zorg, lef en daadkracht te tonen met investeringen en 
aan de samenleving het eerlijke verhaal te vertellen 
over de toekomst van de zorg. “Een toekomst waar 
de aanspraak op professionele zorg niet meer zo 
vanzelfsprekend is als we dat gewend zijn.”

Wat hierin hoopvol stemt, is dat we als 
ouderenzorgorganisaties onze krachten bundelen en 
door de zorg te transformeren, vorm geven aan zorg 
waarin ouderen nieuwe vaardigheden aanleren, hun 
netwerk benutten en technologie gebruiken. 

Ons kwaliteitsplan van 2024 stimuleert ons om vooruit 
te kijken en samen de uitdaging aan te gaan. We willen 
de toekomst van de zorg ingaan met de focus op hoe 
we de kwaliteit van leven van onze bewoners kunnen 
vergroten. 

Het jaar 2024 belooft een jaar te worden waarin we 
vooral insteken op bewustwording, het vergroten van 
de samenwerking met informele zorg, het kennen van 
en gekend worden door het netwerk waarin wij ons als 
organisatie bevinden en waar mogelijk en wenselijk 
meer gebruik maken van technologie. Dat biedt hoop 
en perspectief in alle actuele ontwikkelingen.
 

Willy de Groot-van Saane
Raad van Bestuur
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UITGELICHT

OV ER  DEMEN T I E…

De eerste verschijnselen van dementie 
verschillen per persoon en per vorm van 
dementie. Zo verschillen de symptomen 
van alzheimer van de eerste kenmerken 
van fronto-temporale dementie. Toch zijn 
er kenmerkende symptomen waaraan je 
dementie kunt herkennen. Het valt dan op 
dat iemand terugkerende geheugenklachten, 
gedragsproblemen en veranderingen in 
karakter heeft. Iemand heeft bijvoorbeeld 
moeite om te onthouden welke dag het 
is, of wordt sneller boos. Gedurende het 
ziekteproces neemt zowel het aantal klachten 
als de ernst daarvan toe. En tot op heden is er 
voor dementie geen genezing mogelijk.

Dementie, betekent letterlijk “uit je geest”, 
de-mentie. Eigenlijk vreemd hoe eenzijdig 
deze benaming is. Het benadrukt uitsluitend 
het gebrek, dat wat er wegvalt en niet 
wat daarvoor in de plaats komt, wat juist 
toeneemt: het voelen. Je zou het ook incordia 
kunnen noemen: in het hart. Dat zou 
veel meer recht doen aan wat er wel is: de 
intensiteit van het voelen. De kwaliteit om het 
hart te laten spreken. 

Het geheugen en het vermogen om te 
beredeneren gaat door dementie achteruit. 
Maar er gaat ook iets vooruit: het emotie- en 
gevoelsleven. Als je brein je niet meer vertelt 
hoe de wereld in elkaar steekt, dan kun je 
alleen nog varen op je gevoel. Bij mensen met 
een beschadigd brein speelt gevoel een grote 

rol. De zintuigen horen en ruiken staan direct 
in verbinding met onze hersenen. Daardoor 
roepen beiden veel gevoelens en emoties op. 
Iemand met dementie gaat dan ook steeds 
meer af op zijn gevoel en intuïtie. Hierdoor 
zijn mensen met dementie extra kwetsbaar 
voor depressies. Maar we zien ook dat zij zich 
veel meer kunnen overgeven aan genieten, 
genegenheid tonen of het voelen van trots en 
vervoering.

Hoe mooi is dat, in deze gehaaste wereld. In 
onze samenleving domineert de ratio en zijn 
we druk met regelen, begrijpen, ordenen en 
verklaren, met ergens iets van vinden, met 
beheersen en efficiënt zijn. Is er tussen al die 
regels door nog wel ruimte om te voelen? 
Om dingen echt binnen te laten komen, 
om voorbij het functionele, de ander en het 
andere echt te zien en je te laten raken? En 
missen we daardoor niet waar het eigenlijk 
echt om gaat?

Naarmate het hoofd minder goed werkt, lijkt 
het hart het over te nemen. Het denken maakt 
plaats voor het voelen. Of misschien dat dat 
voelen er altijd al was, maar dat het overstemd 
werd door het door ratio en cognitie. Als het 
denken zich terugtrekt, lijkt het hart meer 
podium te krijgen. Een beetje incordia: wat 
meer uit het hoofd en in het hart. Dat zou ons 
goed doen. En de wereld een stukje mooier 
maken.

Dementie is een ziektebeeld waarbij de geestelijke 
vermogens ernstig zijn afgenomen. De meest voorkomende 

vorm van dementie is de ziekte van Alzheimer (70%), 
gevolgd door vasculaire dementie (16%). 
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Geprezen zij de God en Vader van onze Heere Jezus Christus, 
Die ons, overeenkomstig Zijn grote barmhartigheid, opnieuw 

geboren deed worden tot een levende hoop, door de opstanding 
van Jezus Christus uit de doden (1 Petrus 1 vers 3).

EEN LEVENDE HOOP 
DOOR DE OPSTANDING 
VAN JEZUS CHRISTUS

Wij kennen allen het bekende gezegde ‘hoop doet leven’ 
en ook ‘zolang er leven is, is er hoop’. 
Een mens kan ook niet echt leven zonder hoop. Hij blijft 
hopen in dit leven. Hij moet de hoop niet gaan verliezen. 
‘Hoop verloren, al verloren’ wordt er dan gezegd. 
Maar waar is onze hoop op gericht? Heel veel dingen 
kunnen er genoemd worden. 
Wij hopen in Bethanië dat er voor de toekomst goede 
zorg zal blijven bestaan en dat wij hier een goede en 
gezegende ouderdom zullen hebben. 
Als onze gezondheid minder 
wordt, blijven wij hopen op goede 
medicijnen en behandelingen 
waar we echt baat bij zullen 
hebben. Wij willen heel graag dat 
het weer beter met ons zal gaan.
In ons menselijk hopen 
zijn er toch ook steeds weer 
teleurstellingen. Waar we vurig 
op gehoopt hebben, is niet 
gebeurd. De menselijke hoop 
blijft erg onzeker. Zij biedt ons 
geen vastheid en zekerheid.

Er is een levende hoop die wel vast en zeker is en zonder 
meer zijn vervulling zal krijgen. 
Over deze hoop spreekt Petrus in zijn brief. Er is een 
levende hoop door de opstanding van Jezus Christus uit 
de dood. 
Deze hoop is vast verankerd in de opgestane Christus. 
Zo zeker als Jezus Christus uit de dood is opgestaan, zo 
zeker is er de levende hoop op een heerlijke toekomst. 
Bij deze heerlijke toekomst moet gedacht worden aan 
een onvergankelijke, onbevlekte en onverwelkbare 
erfenis in de hemel, die wij mogen ontvangen. Wij 
verkrijgen een hemelse erfenis, het volle heil dat ons 
eeuwig gelukkig maakt.
De hoop is gericht op deze heilrijke toekomst die zijn 
volledige vervulling krijgt bij de wederkomst van 
Christus. In hoopvolle verwachting wordt er naar 
uitgezien door allen die opnieuw geboren zijn. 
De gelovigen zijn God zeer dankbaar dat zij een nieuw 
leven hebben gekregen, waarin zij hopen op de eeuwige 
zaligheid. Zij prijzen de God en Vader van Jezus 
Christus, Die hen opnieuw geboren deed worden tot 
een levende hoop. Wat een grote barmhartigheid. 

‘Onze hoop is gefundeerd op de opgestane Christus’
Wij kunnen bij alle ellende die wij om ons heen zien, 
toch hoopvol in deze wereld staan. Jezus Christus is 
onze Hoop. Hij heeft de overwinning behaald op de 
macht van de zonde, de dood en de duivel. Aan het 
kruis klonk Zijn overwinningsroep: Het is volbracht! Hij 
heeft alles volbracht wat voor onze eeuwige zaligheid 
nodig is. Aan Zijn volbrachte werk ontbreekt helemaal 
niets. Hij heeft alles voldaan. 
Het duidelijke bewijs daarvoor is Zijn opstanding uit de 

doden. Door Zijn opstanding is er 
licht en uitzicht over dood en graf 
heen. 
Wij zullen bij Zijn wederkomst 
opgewekt worden met een 
verheerlijkt lichaam dat 
onsterfelijk zal zijn. En hier 
hebben wij door het geloof in de 
gekruisigde en opgestane Christus 
het nieuwe leven, vol van hoop op 
een heerlijke toekomst. 
Wat een blijdschap geeft deze 

hoop. Wij verblijden ons in de hoop, zijn geduldig in de 
verdrukking en volharden in het gebed (Rom. 12 vers 12).
De hoop beschaamt niet, omdat de liefde van God in 
onze harten uitgestort is door de Heilige Geest, Die ons 
gegeven is (Rom. 5 vers 5).
Wij zullen echt niet beschaamd uitkomen met deze 
levende hoop. Alle andere menselijke hoop zal 
uiteindelijk vergaan. Zij eindigt in dood en graf. Maar 
niet deze levende hoop die zich uitstrekt over de dood 
heen ter verkrijging van de hemelse erfenis.  
En als iemand aan ons vraagt waar onze hoop op 
gebaseerd is, dan moeten we steeds bereid zijn om ons 
te verantwoorden dat onze hoop gefundeerd is op de 
opgestane Christus. Wij getuigen van de hoop die in 
ons is, en doen dat met zachtmoedigheid en met respect 
(1 Petrus 3 vers 15).
Laten wij in deze wereld met al haar moeiten en zorgen, 
pijn en verdriet op de Heere blijven hopen, Die al Zijn 
beloften aan ons zal vervullen.    

        D.C. Floor
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DOSSIER DUURZAAMHEID

○ Actievere inzet op gezondheidsbevordering.
○  Vergroten van kennis en bewustwording, 

duurzaamheid in het lesprogramma van 
zorgonderwijs en de richtlijnen.

○  Verlagen van CO2-uitstoot, met als doel 30% CO2-
reductie in 2026 en klimaatneutraal in 2050 voor 
vastgoed en vervoer.

○  Verminderen van primair grondstoffengebruik, met 
als doel 25% minder restafval in 2026 en maximaal 
circulaire zorg in 2050.

○  Terugbrengen van de milieubelasting door medicatie.

Vanuit de gemeenschappelijk gevoelde urgentie en 
intrinsieke overtuiging dat verduurzaming van de zorg-
sector moet en ook kan, realiseren partijen met de Green 
Deal een onomkeerbare transformatie naar zorg met mini-
male impact op klimaat, milieu en leefomgeving in 2050.

In het Strategisch Beleidsplan 2024-2026 van Stichting 
Bethanië is opgenomen: 
De Green Deal 3.0 voor duurzame zorg zal worden 
ondertekend, waarbij een inventarisatie zal worden 
opgemaakt van de thematieken waaraan Bethanië moet 
voldoen. Denk aan thema’s als inkoop, energie, afval en 
mobiliteit, maar ook aan voeding en beweging.

Gezondheid en leefstijl
De meest duurzame vorm van zorg is zorg die niet 
geleverd hoeft te worden. Meer inzetten op het voorkomen 
van ziekte, op het bevorderen van gezondheid en een 
gezonde leefstijl, op een gezonde zorg- en leefomgeving 
en meer inzet op ziektecontrole, zal leiden tot meer 
gezonde levensjaren en afname van het zorggebruik. 
Gezondheidsbevordering bespaart kosten, tijd en inzet 
van mensen en materialen en is dus ook goed voor het 
milieu. Het vergroenen van de zorgomgeving en een 
verbetering van het beweeggedrag heeft een positief effect 
op de gezondheid van medewerkers, cliënten, bezoekers 
en omwonenden. Ook de vraag naar de persoonlijke 
interesses en drijfveren, een gezonde werk/privé-balans en 
ontwikkeling in het vakgebied helpt om onze medewerkers 
en vrijwilligers op een duurzame wijze in te plannen. 
Hierdoor kunnen we onze medewerkers en vrijwilligers 
boeien, binden en behouden. 

Duurzame voorbeelden
Een duurzame houding vraagt van iedereen bewust 
handelen. Van onze collega’s, bewoners en bezoekers. 
Denk hierbij bijvoorbeeld aan het licht uitdoen bij het 
verlaten van een vertrek, geen onnodig waterverbruik, 
bewust omgaan met printen van documenten en het 
voorkomen van onnodig gebruik van wegwerpmiddelen. 
Een voorbeeld hierbij is dat we de verjaardagskaarten 
voor onze medewerkers en vrijwilligers digitaal 
gaan versturen. We verbruiken daardoor minder 
papier en besparen op de verzendkosten. Een andere 
mooie en duurzame stap is gedaan in de horeca. Om 
voedselverspilling te voorkomen, is de afdeling horeca 
gestart met het aanbieden van overgebleven maaltijden 
via de app Too Good To Go. In de komende tijd wordt 
gewerkt aan het maken van een plan met concrete doelen 
om te voldoen aan de Green Deal. Steeds zullen we in 
onze werkwijze bedenken of we kunnen kiezen voor een 
duurzamer alternatief. 

Vastgoed en subsidieregelingen
Zo doen we onderzoek naar de haalbaarheid van 
het plaatsen van zonnepanelen. Dit is een van de 
verduurzamingsmaatregelen voor het vastgoed, die 
vastgesteld is in de Routekaart Duurzaam Zorgvastgoed. 
Nadat de renovatie van het zwembad eind vorig jaar is 
afgerond, is geconstateerd dat we hierin nog kunnen 
besparen door het toepassen van extra isolatie op de 
leidingen en zwembadwanden en het afdekken van het 
zwembad buiten de openingstijden. Door het inzetten 
van een energieregistratie- en bewakingssysteem met 
rapportagefunctie hopen we nog meer te sturen op 
verminderen van energie- en gasverbruik. Een van de 
maatregelen die we gaan uitvoeren, is het toepassen 
van een Hot-fill bij de vaatwasapparatuur. Bij deze 
maatregelen wordt ook gekeken naar de financiële 
haalbaarheid en uitvoerbaarheid en zal dit in een 
meerjarenplan worden uitgevoerd. Waar mogelijk maken 
we hierbij slim gebruik van subsidieregelingen. 

Wat is duurzaamheid?  
Duurzaamheid is door de jaren heen een containerbegrip 
geworden. Alles wat te maken heeft met maatschappelijk 
verantwoord leven, milieu, ecologie en toekomstgericht 
denken wordt onder duurzaamheid geschaard. Naast 
het feit dat we van de welvaart willen genieten is 
het ook onze taak om goed voor mens en milieu (in 
feite: de schepping) te zorgen. Wij hebben nu een 
verantwoordelijkheid voor de toekomstige generaties. 
Wat houdt de term duurzaamheid precies in? De 
volgende definitie is geformuleerd door de World 
Commission on Environment and Development van de 
Verenigde Naties in het rapport Our Common Future: 
“Duurzame ontwikkeling is ontwikkeling die aansluit 
op de behoeften van het heden zonder het vermogen van 
de toekomstige generaties om in hun eigen behoeften te 
voorzien in gevaar te brengen.” Kortom, duurzaamheid 
kijkt naar de huidige behoeften die de mensen op aarde 
hebben en hoe dit in de toekomst ontwikkeld kan worden 
zonder dat de mensen, het milieu of de economie in 
gevaar komen.

Duurzame doelstellingen 
In Nederland is de zorgsector verantwoordelijk 
voor ongeveer 7% van de nationale CO2-voetafdruk. 
Daarnaast is 4% van het afval en 13% van het 
grondstoffengebruik (metalen en mineralen) toe te 
schrijven aan de zorg. Met het leveren van zorg draagt 
de sector dus bij aan de klimaatcrisis, de milieucrisis 
en een toenemende zorgvraag. Het is deze paradox 
die de zorg wil doorbreken. De zorgsector wil 
daarom een ‘duurzame zorg’. Dat betekent ‘groene 
en klimaat-neutrale zorg’ met minimale uitstoot van 
broeikasgassen en impact op de leefomgeving. Met 
duurzame zorg draagt de sector bij aan het beperken 
van de zorgvraag én aan de beweging richting passende 
zorg. In het pakket beleidsinitiatieven van de Europese 
Unie onder de naam Green Deal (Groene Afspraak), en 
voor onze sector deze toevoeging: Samen werken aan 
duurzame zorg spreken partijen af om voor vijf thema’s 
resultaatgericht aan de slag te gaan voor de periode 2023 
tot en met 2026. Er zijn concrete doelen gesteld, de vijf 
thema’s in de Green Deal zijn:

DOSSIER DUURZAAMHEID

Naast goede zorg en een waardevol leven voor haar cliënten zet Bethanië zich in voor 
duurzaamheid, om zo bij te dragen aan een leefbare wereld voor toekomstige generaties. 

Wij zijn de rentmeesters van de aarde en daarom willen we duurzame zorg leveren, 
waarbij zo weinig mogelijk wordt verspild of vervuild. In de komende jaren wordt van 
iedereen in de maatschappij een bijdrage verwacht om te werken aan duurzaamheid. 

Dat geldt ook voor de (ouderen)zorgsector. In dit artikel leggen we uit wat duurzaamheid 
betekent en op welke wijze Bethanië hier de komende jaren mee aan de slag gaat.

Lees verder op 
pagina 12
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Ik weet dat mijn     
              Verlosser leeft
Hoezeer ik ook door angst en pijn
verwond en overweldigd ben,
ik die verward in schone schijn
te laat de gaven Gods erken,
ik weet dat mijn Verlosser leeft.
 
Hoezeer ik telkens weer ervaar
dat al wat ademt moet vergaan
en dat wat eerlijk is en waar
moet onderdoen voor list en waan.
Ik weet dat mijn Verlosser leeft.
 
Zoals het duister voor het licht
verdween de dag dat Hij verrees,
zo breekt ook eens het vergezicht
doorheen de mist van haat en vrees.
Ik weet dat mijn Verlosser leeft.
 
De wereld is nog steeds verdeeld,
verziekt door oorlog en verraad,
maar eens rijst uit dit ziektebeeld
een vrede die nooit meer vergaat.
Ik weet dat mijn Verlosser leeft.

Piet Thomas (1929- )
(Uit: Piet Thomas, In de Paaskring. Van Aswoensdag tot Pasen. Tobergse, 2022.)

DOSSIER DUURZAAMHEID

Rentmeesterschap
Laten we zorgvol en verantwoordelijk blijven omgaan 
met de schepping en onze wereld. In dankbaarheid 
beseffen dat wij mogen leven op deze aarde die 
zo wonderlijk is geschapen en nog steeds wordt 
onderhouden en geregeerd door de almachtige 
Schepper van hemel en aarde. Uit onderzoek blijkt 
dat er een positieve relatie is tussen het uitvoeren van 
klimaatvriendelijk gedrag en geluk. Jezelf inzetten 
voor een groter en hoopgevend doel, een duurzamere 
toekomst, is een belangrijke waarde. Hoop is een 
handeling. Het thema klimaatverandering heeft iets 
abstracts, een bijdrage hieraan leveren heeft niet direct 
impact. Daarom is het belangrijk om met elkaar in 
gesprek te gaan wat ieder persoonlijk kan bijdragen. 

Als rentmeesters van deze aarde willen wij ons inzetten 
voor een duurzame bedrijfsvoering. We willen dat onze 
kinderen en kleinkinderen ruimte en toekomst hebben 
in deze wereld. Alle kleine en grote stappen die we 
hierin nemen, helpen hierbij. Het is nu de tijd om onze 
woorden om te zetten in daden. Zo willen wij verder 
werken aan het verduurzamen van de zorg en onze 
organisatie.

Heeft u/jij tips en tops voor verduurzamen in 
en om Bethanië? We ontvangen deze graag via 
het mailadres greenteam@bethanie.nl!

Bronnen: 

www.platformduurzaamheid.net

www.greendealduurzamezorg.nl 

www.actiz.nl
Scan de codes 
en volg de 
linkjes

Scan de codes en 
volg de linkjes

Scan de code 
en mail ons!

Weten wat u/jij kunt doen in het eigen huishouden? 
Kijk op een van de volgende websites voor tips:

https://www.wwf.nl/kom-in-actie/met-tijd/tips-gedrag

https://www.milieucentraal.nl/energie-besparen/inzicht-in-je-energierekening/bespaartest-12-makkelijke-tips/

https://www.consumentenbond.nl/duurzaamheid/duurzamer-leven-doe-je-zo
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(door: Silvester van der Pol)

MEDEWERKERSINTERVIEW

Diane begon als achttienjarige 
al te werken in Bethanië. Slechts 
onderbroken door een periode 
waarin ze haar kinderen kon 
grootbrengen werkt ze in de 
ouderenzorg. Dianes hart ligt al heel 
lang bij de zorg voor mensen met 
dementie. Daar koos ze indertijd 
heel bewust voor. Veel collega’s van 
Bethanië kennen haar daarom nog 
wel uit de periode dat ze werkte 
op de kleinschalig-wonen-groep 
Zonnedauw. Na een ziekteperiode 
maakte Diane zo’n vijf jaar geleden 
een nieuwe start in Wicherumloo. 
Aanvankelijk was dat bedoeld als 
een tijdelijke overbrugging. Maar het 
beviel haar zo goed dat ze bleef.  

Mede omdat Diane als oudgediende 
veel ervaring in de zorg heeft 
opgedaan, laat ze zich niet snel meer 
gek maken en kan zich makkelijk 
meebewegen met veranderingen. 
Als ik haar vraag wat het nieuwe 

werken precies inhoudt begint ze 
met de relativerende opmerking dat 
het nu ook weer niet zo heel nieuw 
is: Wat nieuw is, is het samenwerken 
met ‘boven’ op Vijfsprong, wat de 
inzetbaarheid in de zorg breder 
maakt. Het grote verschil met 
voorheen op Willinkhuizen is dat 
er nu meer aandacht is gekomen 
voor het welzijn van de bewoners.’ 
Dat was er eerst ook wel, maar de 
vormgeving is anders en daardoor 
beter geworden. Er is meer tijd 
en ruimte ontstaan voor welzijn. 
Waar eerder vooral het aspect 
‘zorg’ centraal stond, en het welzijn 
ernaast gedaan werd als er tijd over 
was, wordt er nu met een andere 
blik gekeken. De bewoner moet 
niet allereerst en al helemaal niet 
slechts worden gezien als patiënt, 
maar als mens, in al zijn of haar 
facetten. Wie zo kijkt beseft al gauw 
dat de zorg slechts een onderdeel is 
van het gehele menszijn. Bewoners 

van woongroepen zijn geen zorg-
projecten, maar allereerst mens.

Maar wat gaat er dan anders 
door deze manier van werken? 
Allereerst is aan alle collega’s die 
werkzaam zijn, gevraagd waar 
hun voorkeur naar uitgaat; zorg 
of welzijn, of zoals bij Diane een 
voorkeur voor een combinatie van 
beide. Er is natuurlijk ook naar het 
opleidingsniveau gekeken.

Door deze werkscheiding hebben nu 
twee zorgwerkers de verantwoording 
voor alle zorg zowel op Vijfsprong 
als op Willinkhuizen, waardoor de 
welzijnswerker zich primair kan 
richten op het totale welbevinden 
van de bewoners op de woningen 
van Willinkhuizen en op de 
huiskamer van Vijfsprong.

Dat klinkt mooi, maar hoe gaat 
dat in de praktijk? Diane legt uit 

dat de dag om 7.00 uur start met 
een viertal zorgmedewerkers: twee 
met een achtuursdienst en de rest 
als ondersteuning met uren tot 
11.00 uur.

Om 8.00 uur, als de eerste bewoners 
in de huiskamer zijn, start de 
welzijnswerker.
De een verricht voornamelijk 
zorgtaken, zoals het begeleiden bij 
het opstaan en het uitdelen van 
medicatie. De ander richt zich op het 
samen eten en koffie drinken en is 
continu aanwezig op de woning.

Na het ontbijt is er ruimte voor het 
aanbieden van activiteiten naast de 
koffie. Dat kan een sorteerwerkje 
zijn of een puzzel leggen, maar 
ook worden de bewoners veel 
meer betrokken bij de dagelijkse 
werkzaamheden dan voorheen. 
Diane geeft een voorbeeld: ‘Vroeger 
schilden en sneden we al het fruit in 

de keuken en brachten we het naar 
de bewoners. Nu ga ik in de kring 
zitten en zet ik het fruit ongeschild 
in het midden. Dat is een heel 
andere beleving. Vervolgens wordt 
iedereen zoveel mogelijk betrokken 
bij het verdere proces. Soms kan 
iemand nog meehelpen met het 
schillen van het fruit en is dat een 
zodoende een activiteit geworden. 
Zo zijn er meer mogelijkheden te 
bedenken. Iemand kan misschien 
nog helpen met het dekken of 
afruimen van de eettafel. Een 
volgende vindt het fijn om de was 
te vouwen en een derde wil zelfs 
wel even helpen met stofzuigen. 
Daarnaast zijn er natuurlijk ook 
activiteiten met een meer recreatief 
karakter: een rondje buiten lopen, 
het beweegapparaat in de tuin 
of het rollen met een bal in de 
woonkamer. 

Diane ziet duidelijke voordelen van 

het nieuwe werken. De taakverdeling 
is helder en schept duidelijkheid. 
Daarnaast is er zowel ’s morgens 
als ’s middags één vast persoon en 
aanspreekpunt op de groep. Dat 
voelt vertrouwd voor de bewoners 
merkt Diane, ze zijn vooral gericht 
op de welzijnswerker omdat ze die 
de hele tijd zien. Aan het begin van 
de middag, als de meeste bewoners 
een dutje doen, is er meer tijd voor 
het individu. Samen in een tijdschrift 
kijken en lezen, een handmassage, 
een verhaal voorlezen of even een 
ommetje lopen, het wordt zeer 
gewaardeerd door de ouderen. 

Als laatste laat een enthousiaste 
Diane mij nog het dagboek zien dat 
dagelijks in de woongroep wordt 
gebruikt en dat misschien een goede 
tip is voor sommige lezers: Licht 
op mijn pad – Eenvoudig Bijbels 
Dagboek. Een speciaal voor mensen 
met dementie geschreven dagboek. 

Als ik mij op een ochtend in februari volgens afspraak precies om 8.00 uur meld op 
woongroep Willinkhuizen I is Diane van Roekel daar al aan het werk gegaan. Ik ben 
gekomen met een speciale opdracht. De redactie van Wegwijs wil aandacht in dit blad 
voor ‘het nieuwe werken’ in Wicherumloo. Wat houdt deze nieuwe manier van werken 
concreet in en wat is het voordeel ervan? Diane weet wel een antwoord te geven.   

Hoe werkt het nieuwe 
werken in Wicherumloo?
DE WERKDAG VAN DIANE VAN ROEKEL
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Vanwege ziekte moest de 
januarivergadering worden 
afgezegd, maar gelukkig kon de 
cliëntenraad op 5 februari haar 
eerste bijeenkomst van 2024 
houden. We werden bijgepraat 
door Aniek Mulder die sinds 
november 2023 aan Bethanië is 
verbonden als psycholoog. Het 
is mooi te zien dat in de loop van 
de afgelopen jaren steeds meer 
disciplines een vaste plek in het 
professionele team van Stichting 
Bethanië hebben gekregen. 

Het afgelopen jaar stond in het 
teken van de vele vieringen ter 
ere van het 75-jarig bestaan. Het 
was bijzonder om terug te blikken 
op het verleden en te beseffen dat 
respect, liefde voor de medemens 
en deskundigheid Bethanië hebben 
gemaakt tot wat zij nu is: een mooi 
zorgcentrum waar realistische 
toekomstplannen leidend zijn.   

In de persoonlijke sfeer vierden wij 
als familie afgelopen november de 
negentigste verjaardag van moeder. 
Dat hebben we onder ons gevierd 
in het restaurant van Bethanië, 

waar we door het geweldige 
horecateam een heerlijke high tea 
kregen voorgeschoteld. In december 
vierden we de mijlpaal dat zij al 
weer 10 jaar op Kleinschalig Wonen 
(KSW) verblijft, na jaren intensief 
genoten te hebben van deelname 
aan de dagbesteding in Bethanië. 
Een intensief traject in een 
mensenleven. We zijn dankbaar dat 
ze de liefdevolle zorg geniet in het 
dorp en de buurt waar ze nu al bijna 
65 jaar woonachtig is. 

Dit was indertijd voor mij een 
goede reden om deel te gaan nemen 
aan de Cliëntenraad: om mee te 
blijven denken zodat deze zorg 
voor toekomstige bewoners ook 
haalbaar blijft. Het is helder dat 
we als mantelzorger en familie 
steeds meer steentjes kunnen 
en mogen bijdragen in de zorg 
van onze dierbaren. Wanneer de 
noodzakelijke dagelijkse veiligheid 
en zorg gewaarborgd is, hebben 
wij als mantelzorger en familie 
weer de rust om de wandelingetjes, 
het zingen en andere dagelijkse 
bezigheden op te pakken met onze 
dierbare.

Als Cliëntenraad blijven wij 
meelezen en -luisteren en -denken 
in welke richting de ontwikkelingen 
zullen plaatsvinden en waar de 
accenten komen te liggen. Ook van 
jongeren horen we graag hoe zij de 
woonomgeving en de zorg voor hun 
opa of oma ervaren, want iedereen 
heeft weer een andere kijk op zaken! 
Van jong tot oud: wij hopen dit jaar 
wederom op uw inbreng, steun en 
medezeggenschap. 

Wilt u ook meedenken of -doen met 
de Cliëntenraad? Wij zijn altijd op 
zoek naar versterking van cliënten 
en hun vertegenwoordigers en 
(klein-)kinderen. Wanneer u ons 
iets wilt vertellen of graag meer over 
de Cliëntenraad wilt horen kunt u 
altijd bellen met 0621-563413 of mail 
ons via clientenraad@bethanie.nl.

Wij hopen op uw bijdrage! Graag tot 
horens of ziens!

Namens de CR,
Jacquelien Huisman

EENMALIGE ACTIVITEITEN TOT EN MET JUNI

MAANDAG 18 MAART: Optreden ‘Looft den Heer’ (15.00 uur)
VRIJDAGMIDDAG 22 MAART: Melodie- en poëzie-ensemble 

DONDERDAG 4 APRIL: Draaiorgel (15.00 uur)
VRIJDAG 5 APRIL: Melodie- en poëzie-ensemble

DONDERDAG 18 APRIL: Jan Broekhuis achter de piano
VRIJDAG 19 APRIL: Melodie- en poëzie-ensemble

ZATERDAG 27 APRIL: Koningsdag – gezellige ochtend
DONDERDAG 2 MEI: Draaiorgel (15.00 uur)

WOENSDAG 8 MEI: Modeverkoop (10.00 – 12.00 uur)
VRIJDAG 17 MEI: Melodie- en poëzie-ensemble

WOENSDAG, DONDERDAG EN VRIJDAG 29, 30 EN 31 MEI: Wandel-driedaagse
DONDERDAG 6 JUNI: Draaiorgel (15.00 uur)

VRIJDAG 14 JUNI: Melodie- en poëzie-ensemble

Dit programma is nog niet compleet en definitief. Houdt u voor tijden, wijzigingen en aanvullingen de 
weekplanning en aankondigingen goed in de gaten!

VASTE ACTIVITEITEN

KERKDIENST
Iedere zondagochtend om 10.15 uur

SPORT EN SPEL
Iedere maandag- en donderdagochtend van 10.30 – 11.00 uur

BINGOMIDDAGEN
Op woensdag van 15.00 – 16.00 uur

10 april, 15 mei, 12 juni, 10 juli, 14 augustus, 11 september, 9 oktober, 13 november en 11 december

HUISKAMER EDE-OOST
Iedere donderdagochtend van 9.30 – 11.30 uur

SPELMIDDAGEN
Iedere donderdagmiddag van 15.00 – 16.00 uur

Let op: houd hiervoor altijd de weekplanning in de gaten, soms is er een andere activiteit

SNACKMIDDAGEN
Iedere laatste vrijdag van de maand van 16.00 – 17.00 uur

Tenzij anders vermeld in de weekplanning

ZATERDAGAVONDZANG
Iedere zaterdag van 19.00u – 19.45 uur

CLIËNTENRAAD 
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Naam: Corneline van Ginkel-Baaij.
Functie: Welzijnsmedewerker (oproepkracht)
Locatie: Wicherumloo
Werkervaring: Ik heb voorheen gewerkt in 
het verzorgingshuis Rustoord in Lisse, ook 
als welzijnsmedewerker. 
Motivatie: Ouderen hebben mijn hart en 
ik vind het waardevol om in hun laatste 
levensfase iets voor hen te kunnen betekenen 
door aandacht en liefde te geven.

Naam: : Dirma van Wagensveld
Functie: Huishoudelijk medewerker wmo
Afdeling: Ik werk in de wijk
Werkervaring: Ik heb na mijn opleiding 
in de gezinsverzorging gewerkt en de 
afgelopen jaren heb ik ‘s avonds kantoren 
schoongemaakt.
Motivatie: Nu de kinderen volwassen 

zijn wilde ik graag weer overdag gaan werken, en 
ben ik bij Bethanië terecht gekomen. Het werken 
bij een christelijke instelling past goed bij mijn 
geloofsovertuiging.

Naam: Emmalie Geerts.
Functie: oproepkracht helpende plus.
Locatie: De Bosrand
Werkervaring: Ik heb eerder op De 
Bosrand stage gelopen en werk ook nog bij Het 
Maanderzand op een psycho-geriatrische afdeling. 
Motivatie: Ik doe de opleiding VIG (Verzorgende 
Individuele Zorg) en vind het na mijn stage-
ervaring leuk om hier af en toe nog eens te werken 
en tegelijkertijd te blijven leren in de zorg.

Naam: Nicolien Aarnoudse
Functie: Verpleegkundige
Werkt op afdeling: Hospice ‘De Olijftak’
Werkervaring: Bijna vier jaar geleden ben 
ik als zij-instromer in de zorg begonnen. 
Naast mijn werk op het hospice werk ik ook nog als 
wijkverpleegkundige bij een thuiszorgorganisatie in Ede.
Motivatie: Palliatieve zorg vind ik mooie zorg om 
te geven. Het is fijn om cliënten en hun naasten te 
begeleiden in de laatste levensfase. Mooi en dankbaar 
werk om te doen.

Van slechtnieuws-
gesprek tot laatste 
adem en rouw – hoe 
een stervensproces 
verloopt 

In dit boek wordt 
geschreven over de 
hoop en de verlangens 
van mensen met een 
ongeneeslijke ziekte. Het zijn verhalen van mensen die 
leven tussen hoop en vrees. Hoe kunnen professionals deze 
mensen optimaal begeleiden, wat hebben zij nodig? Deze 
vraag staat in dit boek centraal.

MISVERSTAND
Het boek begint met het wegnemen van het misverstand dat 
palliatieve zorg hetzelfde is als terminale zorg. Terminale 
zorg komt aan de orde in de laatste periode van het leven en 
duurt hooguit een paar weken. Palliatieve zorg daarentegen 
zou moeten beginnen op het moment dat iemand 
ongeneeslijk ziek blijkt te zijn en de ziekte – zonder kans op 
genezing – nog wel behandeld kan worden. Door de steeds 
beter wordende behandelmogelijkheden kan palliatieve zorg 
zelfs jarenlang duren..

VIER DOMEINEN
Goede palliatieve zorg bestaat uit vier domeinen: 
somatische zorg, psychische zorg, sociale zorg en 
zingevingsproblematiek. Met die vier speelvelden in het 
achterhoofd moeten palliatieve zorgverleners te werk 
gaan. Om daadwerkelijk leven toe te voegen aan de laatste 
levensdagen, moet je steeds op elk speelveld klaar staan.

GESPREKKEN
Een belangrijk hulpmiddel daarbij zijn Advance Care 
Planning (ACP-)gesprekken. Dit is een serie persoonlijke 
gesprekken met de patiënt, de naasten en de betrokken 
zorgverleners over zijn wensen, verlangens en grenzen. Maar 
ook over de grenzen van de geneeskunde: wat is medisch 
nog zinvol en ethisch verantwoord? Vaak wordt er tot het 

laatst toe doorbehandeld, maar is dit ook de wens van de 
patiënt en zijn naasten? Worden er op deze manier dagen 
toegevoegd aan het leven? Hoeveel ruimte is er voor de 
patiënt om te doen wat hij nog graag wil voordat hij sterft?

Op het moment dat iemand hoort dat hij ongeneeslijk 
ziek is, begint de rouw voor de patiënt én voor de 
naasten. De Hosson pleit ervoor om aandacht te 
geven aan die rouw, want dat geeft duidelijkheid en 
bevordert de rust op het palliatieve pad. In een van de 
hoofdstukken staat een gesprek hierover van De Hosson 
met rouwexpert Manu Keirse.

OVER DE AUTEUR
Longarts Sander de Hosson is een man met een missie. 
Hij zet zich in voor meer aandacht voor palliatieve zorg en 
schreef daarom samen met journalist Els Quaegebeur dit 
boek. Sander neemt je hierin ook mee in de gesprekken die 
hij voerde met zijn patiënten.

Het is altijd weer aangrijpend om mensen die ernstig 
ziek zijn te begeleiden en hen en hun naasten bij te staan 
in het stervensproces. Dit boek laat je nadenken over de 
verschillende mogelijkheden en verruimt je blik inzake de 
gesprekken met en begeleiding van de palliatieve patiënt. 
En mogelijk kan er dan, naast verdriet en gemis, ook 
dankbaarheid zijn over hoe het is gegaan. Dat kan zorgen voor 
rust in het hoofd en vrede in het hart over het sterven zelf. 

Het boek is een aanrader voor zowel mensen die 
ongeneeslijk ziek zijn, als voor zorgverleners en 
mantelzorgers.

Naam: Jantine Bastiani - van Dijk
Functie: Individueel Begeleider Thuis
Werkt op afdeling: Team Thuiszorg
Werkervaring: Na mijn middelbare school heb 
ik logopedie gestudeerd, waarna ik zeven jaar 
als logopedist in een verpleeghuis gewerkt heb. 
Tijdens mijn werk als logopedist heb ik in deeltijd 
Godsdienst Pastoraal Werk gestudeerd. Na het 
afronden van de opleiding heb ik ongeveer zeven 
jaar in twee inloophuizen gewerkt als coördinator/
missionair-diaconaal medewerker, waarvan vijf 

jaar in Rotterdam en twee jaar in Wageningen. In 
Rotterdam heb ik daarnaast als geestelijk verzorger 
meegewerkt aan een project waarbij ik vrijwilligers 
koppelde aan thuiswonende alleenstaande 
ouderen. 
Motivatie: ik voel me verbonden met de christelijke 
identiteit van Bethanië en wil graag kwetsbare 
ouderen ondersteunen bij het zelfstandig thuis 
wonen. Het bieden van zowel de geestelijke, als de 
praktische ondersteuning en het opbouwen van 
een vertrouwensband spreekt mij aan.  

NIEUWE MEDEWERKERS

LEVEN TOEVOEGEN 
AAN DE DAGEN

BOEKRECENSIE

(door Ria van Roekel en 
Marleen van der Kolk)

Auteurs:   
Sander de Hosson en Els Quaegebeur
Uitgeverij:  
Arbeiderspers
Aantal pagina’s:  
224
Prijs:   
€ 22,99
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In deze editie van Wegwijs een interview met de 
hoofdredacteur van ons magazine. Aanleiding 
voor dit gesprek is dat Silvester bijna de 
pensioengerechtigde leeftijd heeft bereikt en 
besloten heeft afscheid te nemen van zijn werk 
voor Wegwijs. We gaan bij hem thuis langs, op 
loopafstand van Bethanië.
 

WIE IS SILVESTER?
Wie is Silvester… allereerst: een kind van God. En 
verder een man van 66 jaar, getrouwd met Lydia en 
vader van twee inmiddels uitgevlogen zoons. Je kunt 
wel zeggen dat ik een bijzonder carrièreverloop heb 
met veel ervaring in verschillende werkkringen. In de 
jaren zeventig heb ik aan de pedagogische academie 
gestudeerd en ben ik begonnen in het basisonderwijs. 
Er was toen veel werkloosheid in het basisonderwijs. 
Ik kreeg een vaste aanstelling, maar moest vanwege 
het teruglopende aantal leerlingen daarna als invaller 
op andere scholen aan de slag. Dat werd geen succes. 
Ik besloot het onderwijs vaarwel te zeggen, maar 
wist eigenlijk niet zo goed wat ik moest doen. Om 
een beeld te schetsen van de functies die ik onder 
meer heb gehad: ik was activiteitenbegeleider in een 
dagcentrum voor verstandelijke gehandicapten, werkte 
als telefonist voor het landelijke informatienummer, 
probeerde als docent NT2 aan de bak te komen en had 
de laatste decennia vooral veel plezier in het schrijven 
van kinderboekenrecensies, columns en uittreksels 
van jeugd- en volwassenboeken voor de landelijke 
bibliotheekorganisatie NBD/Biblion.

Ik ben er pas veel te laat achter gekomen dat ik naast 
het onderwijzen ook wel een goed gevoel voor taal heb. 
Anders had ik indertijd vast wel andere keuzes gemaakt.

HOE BEN JE, ZEVENTIEN JAAR GELEDEN, BIJ BETHANIË 
TERECHTGEKOMEN?
Er was destijds een vacature voor planner waarop ik 
solliciteerde. Ik weet nog dat ik juist toen heel bewust 
en concreet in mijn gebed benoemde wat ik graag wilde: 
een baan in deeltijd, dichtbij huis en in een christelijke 
organisatie. Frappant was dat ik goede tweede werd, 
maar een weekje later weer werd gebeld: de eerste 
kandidaat had zich teruggetrokken. Helaas lag het 
werk van planner mij niet en werd mijn contract voor 
deze werkzaamheden niet verlengd. Wat echter wel 
goed ging, zo vond de directrice destijds, waren mijn 
werkzaamheden voor De Wegwijzer, de voorloper 
van de huidige Wegwijs. Onder andere verzamelde en 
redigeerde ik de kopij van de verschillende afdelingen 
en tikte bijvoorbeeld ook telkens alle collectebedragen 
van de kerkdiensten uit. Ik werd gevraagd om dat werk 
te blijven doen, totdat ik weer ergens anders werk 
zou vinden. Ik vond alleen nog maar deeltijdwerk en 
daarmee kon ik Wegwijs er gemakkelijk bij blijven 
doen, want dat was maar voor slechts twee uurtjes in de 
week. Dat is zo zeventien jaar lang doorgegaan.

ALS JE TERUGKIJKT OP DIE ZEVENTIEN JAAR, IS ONS 
MAGAZINE DAN ERG VERANDERD?
Jazeker, in de tijd dat ik begon was het een met name op 
de bewoners gericht zwart-witkrantje. Inmiddels is het 
blad professioneler, in kleur, groter van formaat en is 
de doelgroep veel breder geworden. Naast de doelgroep 

bewoners wordt het nu ook geschreven voor en gelezen 
door medewerkers, vrijwilligers, mantelzorgers, 
buurtbewoners en zakelijke relaties.
De persoonlijke verhalen blijf ik boeiend vinden. 
Door middel van interviews had ik vaak wel een diep 
contact met mensen. Ik hield er ook wel van om door 
te vragen, om niet bij de oppervlakkigheden te blijven 
steken, maar het echte leven naar boven proberen te 
krijgen. Dat interesseert de lezers meer dan alleen een 
opeenstapeling van feiten en successen. Juist vanuit de 
pijn en de moeiten in ons leven komt immers naar voren 
wie we zijn.

STAAN JE NOG BIJZONDERE MOMENTEN BIJ UIT AL DIE 
INTERVIEWS?
Tallozen. Zoals bijvoorbeeld het gesprek met de 
conciërge van Bethanië uit ongeveer de jaren zestig. 
Deze man was inmiddels zelf bewoner in Bethanië 
geworden. Ik werd getipt om hem te gaan interviewen 
omdat hij als ex-conciërge mooie verhalen zou hebben. 
(lachend) Die had hij ook inderdaad, maar ik mocht 

het allemaal niet publiceren van hem. Kon ik weer 
overnieuw beginnen.
Een mooi en persoonlijk gesprek had ik met bewoonster 
mevrouw Van Kessel-Hardeman die jarenlang als 
vrijwilligster in Bethanië had gewerkt. Ze moest 
vanwege haar lichamelijke klachten zeer tegen haar 
zin ook in Bethanië komen wonen. Zelf zei ze daarover: 
“Wat ik geleerd heb van de Heer is dat ik niet moest 
denken dat ik beter ben dan anderen.” Ik heb dat altijd 
onthouden als een prachtig getuigenis van het groeien 
in nederigheid als vrucht van de Geest.

WAT ZIJN JE PLANNEN VOOR DE TOEKOMST?
Ik ben toen ik 65 werd al begonnen als taalvrijwilliger 
voor nieuwe Nederlanders, die onze taal nog 
niet kennen, zoals bijvoorbeeld vluchtelingen en 
nareizigers. Zo ben ik alsnog docent NT2 geworden, 
maar dan onbezoldigd. Dit werk doe ik samen met 
andere vrijwilligers op een aantal plekken in de wijk 
Veldhuizen. En daarnaast ben ik bijna elke dag in de 
kerk te vinden.

SILVESTER, HEEL HARTELIJK DANK VOOR JE JARENLANGE EN TROUWE 
INZET VOOR ONS MAGAZINE. WE WENSEN JE GODS ZEGEN TOE VOOR 

DE TOEKOMST EN HOPEN JE ALS BUURTBEWONER NOG EENS IN 
BETHANIË TE MOGEN VERWELKOMEN!

OP DE KOFFIE BIJ 
Silvester van der Pol

(door: Marleen van der Kolk)
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 RheeMu Verhuizers Ede
voor al uw verhuizingen

Morsestraat 9A
6716 AH  Ede

Tel. 0318 - 694422
Fax 0318 - 629636

info@rheemu.nl
www.rheemu.nl

BOKKENPOOTJES-
ADVOCAATTAART 

INGREDIËNTEN
1 ½ pak bokkenpootjes (à 200 g)
Kleine/ halve cake ( 400 g)
500 ml slagroom
2 zakjes KlopFix
1 pakje Saroma kloppudding vanille
300 ml melk
10 à 12 eetlepels advocaat
Pure chocoladevlokken (eventueel)
 

BEREIDINGSWIJZE

Gebruik een 24 cm springvorm en bekleed 
de bodem met bakpapier.

Halveer (over de lengte) met een scherp 
mes zoveel bokkenpootjes als nodig om 
de rand te bekleden. Dat wil zeggen: zet 
de bokkenpootjes gehalveerd en met de 
snijzijde naar binnen tegen de rand van de 
springvorm
Maak een bodem van cakeplakjes en zorg 
dat je hiermee de bokkenpootjes gelijk 
vastzet tegen de rand
Klop 500 ml slagroom met de Klopfix en 
een klein beetje (poeder)suiker stijf
Maak in een andere kom een puddingmix 
van een pakje Saroma vanille met 300 ml 
melk (minder dan op het pakje staat)
Meng de advocaat door de puddingmix 
Doe op de cakebodem eerst een laagje 
puddingmix (houd nog wat over voor 
topping)
Doe daar bovenop een laag slagroom (ook 
nog wat overhouden)
Breek/ snij de overgebleven bokkenpootjes 
tot grove stukken en doe daarvan een 
laagje op de geklopte slagroom
Meng de rest van de pudding-advocaatmix  
met de rest van de slagroom en strijk dit 
over de laag bokkenpootjes
Maak het af met een laag minikruimels 
van bokkenpootjes en/of wat geraspte 
pure chocolade of chocoladevlokken

Even een nacht laten opstijven...

TAARTRECEPT

Eet smakelijk!
Gastvrije groet 

Ron Zwitserlood.

Wil je ‘s morgens op weg naar een rouwdienst 
van je zwager in Emst, gaat de garagedeur van 
de kelder in de Oldenhof opeens niet open. 

Daar sta je dan. Wat nu? 

Ja, melden bij Bethanië, staat er op een 
papiertje. Zo gezegd zo gedaan. In de loop van 
de dag gaat er een monteur komen vernemen 
we, maar wat heb je daaraan als je over een uur 
in Emst moet zijn? 

Dominee Floor, die daar ook net aanwezig was 
voor pastoraal werk, luisterde mee en sprak: ‘Ik 
zou een gesprek met iemand hebben, maar dat 
gaat niet door. Zal ik jullie naar Emst brengen? 
Daar heb ik wel even tijd voor, en dan moet de 
rest maar even wachten.’  

En zo is het gegaan. Dominee Floor reed ons 

netjes met de auto naar Emst, alsof het zijn 
dagelijks beroep was en we waren net op het 
nippertje op de plaats van bestemming. Wat 
waren we dankbaar dat het op deze manier kon!

Deze herder verkondigt ons niet alleen het 
Woord maar brengt het ook praktijk, en dat in 
navolging van Christus Die ons de Weg wees, 
maar dat ook met de Daad deed. 

Dit deed ook, en doet nog, dominee Floor. De 
Heere zij dank voor zulk een herder en leraar. 

God zegene u, en dat u zo tot een zegen mag zijn. 

Dit uit dankbaarheid, 

Gree en Gerrit Hilberink, 
Oldenhof, Bethanië

WOORD EN DAAD

Ingezonden door Rianne van Gils
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WAT DOE JE ALS VRIJWILLIGER IN 
BETHANIË?
Ik begeleid de zaterdagavondzang 
op het orgel. Dat doe ik om beurten 
met drie andere organisten. 
Bethanië heeft een eigen 
liedbundel waarin een aantal 
bekende psalmen en gezangen 
staan. Andere vrijwilligers maken 
voor elke zaterdagavond een 
zanglijst van zo’n tien à twintig 
liederen. Ik schat dat er telkens 
tussen de twintig en veertig 
bewoners komen. 

WAAROM HEB JE HIERVOOR GEKOZEN?
Dat heeft te maken met mijn grote 
liefde voor het klavier. Ik speel van 
jongs af zowel orgel als harmonium 
als piano. Maar wat ook heeft 
meegespeeld is dat mijn vader tot 
zes jaar geleden in Bethanië heeft 
gewoond. Als kinderen hadden wij 
grote bewondering voor hem, maar 
door zijn ziekte – Alzheimer – werd 
hij langzamerhand een schim van 
wie hij vroeger was. Dat vond ik 
moeilijk. Ik weet nog dat er op een 
gegeven moment een pop voor hem 

was gekocht. Toen ik hem zo zag, 
met die pop op schoot, vond ik dat 
heel confronterend. Mijn eerste 
reactie was: die pop moet weg. Veel 
later, op een voorlichtingsavond 
voor vrijwilligers over dementie, 
kwam die pop weer op tafel. Toen 
dacht ik: ‘Die pop is vanavond voor 
mij.’ Ik heb er de hele avond mee 
op schoot gezeten. Dat bleek een 
goede manier om mijn verdriet te 
kunnen verwerken. 

WAT IS DE WAARDE VAN HET SAMEN 
ZINGEN?
Die is enorm. Ik heb geleerd dat 
het niet om het orgel gaat, maar 
om het lied. Een aantal van de 
bewoners die komen zingen zie ik 
achteruitgaan. Maar als we dan 
gaan zingen gaat daar zo’n kracht 
vanuit… Dan zie je juist deze 
mensen opbloeien en als het ware 
opengaan. Er gebeurt dan echt iets.

KUN JE DAAR WOORDEN AAN GEVEN?
Het is bekend dat in het geheugen 
van mensen met dementie muziek 
en zang het langst blijven bewaard. 

Dat merk je op zo’n avond echt. 
Tijdens het zingen van deze 
geestelijke liederen word je op een 
bepaalde manier opgetild en besef 
je opnieuw dat de waardevolste 
dingen in het leven niet in het hoofd 
zitten maar in het hart. Het gezang 
stijgt boven ons mensen uit naar de 
hemel, maar raakt ons, stamelende 
zangers, tegelijkertijd ook. 

JE ZEI DAT JE HEEL VEEL HEBT 
GELEERD IN BETHANIË.
Dat meen ik echt. Op het 
symposium over dementie 
hoorde ik deze uitspraak: Kijk 
naar mij. Het is niet zoals het 
lijkt. Het is zoals jij kijkt. Mijn 
blik op dementie is veranderd in 
Bethanië. En ook mijn denken 
over vrijwilligerswerk. Vaak wordt 
gedacht dat je als vrijwilliger 
alleen maar iets komt brengen. 
Hooguit krijg je er dan wat 
dankbaarheid voor terug. Maar 
het proces is volkomen wederkerig. 
In het samen zingen ontvang ik 
minstens net zoveel als ik geef. En 
bovendien zijn de psalmen die we 

zingen zo rijk van inhoud – het 
hele leven zit erin, de goede én de 
slechte tijden. Het is zoals het in 
Psalm 42 vers 5 staat: Ik zal Zijn lof 
zelfs in de nacht / zingen, daar ik 
Hem verwacht. In Bethanië is ‘de 
nacht’ helaas vaak zichtbaar, maar 
wat een lied voor de Heere dan 
vermag is werkelijk geweldig.

WEGWIJS KOMT UIT IN DE 
LIJDENSTIJD VÓÓR PASEN. WAT 
ROEPT DE MATTHEÜS PASSION BIJ 
JOU OP?
Alles. De Bijbel wordt hier 
letterlijk muzikaal vertolkt en dat 
op een grootse wijze. Dat raakt 
diep. Mijn favoriete paaslied is 
O, hoofd bedekt met wonden. De 
sterke melodie is volkomen in 
eenheid met de tekst die mij altijd 
weer ontroert. Wat dat is? Dat is 
het besef dat Jezus daar hangt in 
mijn plaats. Ik weet wel dat vele 
niet-gelovige mensen ook heel erg 
ontroerd raken bij de Mattheüs 
Passion. We huilen dan dezelfde 
tranen, ja. Maar het verschil is dit: 
ik wéét waarom ik huil. 

Op een regenachtige februariochtend 
spreek ik met vrijwilliger Kees van 
Roekel (1959) over zijn bijdrage 
aan Bethanië. Kees begeleidt elke 
maand een keer de wekelijkse 
zaterdagavondzang op het orgel 
van onze kapel. Het gesprek komt al 
gauw op zijn motivatie die gebaseerd 
is op het evangelie. Daarnaast heeft 
de ziekte en het overlijden van zijn 
vader indertijd ook veel invloed 
gehad op Kees: ‘Ik heb hier in 
Bethanië ontzettend veel geleerd!’

Kees schreef recentelijk dit 
gedicht over een Bethanië-
bewoner met dementie die 
hem na aan het hart ligt:

Fluister

Er valt nu weinig meer te zingen,
door ‘t leed, dat telkens boven komt,
en droefheid alle klank verstomt.
Ik kan mijn stem niet meer bedwingen,
en stop met zingen.

Geen woorden meer om uit te spreken.
Geen geloof in werkelijk te zijn bemind.
Geen hoop waarin ik U nog vind.
‘t Vertrouwen ver geweken.
Ik ben bezweken.

Geef troost, o Heer, in ‘t diepe duister,
als ik dan echt niet zingen kan.
In stilte, juist de vreugdezang
bij anderen beluister
en zelf slechts fluister.

‘Ik zal Zijn lof zelfs 
 in de nacht zingen’
EEN INTERVIEW MET KEES VAN ROEKEL OVER 
WAT SAMENZANG EN ORGELSPEL IN BETHANIË  
TEWEEGBRENGT

VRIJWILLIGER IN BEELD

(door: Silvester van der Pol)
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MET WELKE VRAGEN KUNNEN DE BEWONERS EN DE CLIËNTEN BIJ 
JOU TERECHT?
Dat kan echt van alles zijn. Er kunnen grote problemen 
zijn, of in ieder geval groot in iemands beleving, maar ook 
zal het voorkomen dat iets kleins zodanig wordt ervaren 
dat het goed is om ervoor te kiezen om het toch eens met 
mij te delen. Er kan sprake zijn van een conflictsituatie 
met andere personen of een bepaalde moeite om iets bij 
iemand aan te kaarten.

MOETEN DE CLIËNTEN DAN NIET EERST NAAR HUN EVV’ER (EERST 
VERANTWOORDELIJKE VERZORGENDE) STAPPEN?
Ja, in principe is dat zo. Maar die stap kan misschien 
lastig zijn. Of wellicht is men bang voor de directe 
consequenties ervan, maar wil het toch ergens gezegd 
hebben. Een vertrouwenspersoon is niet degene die 
alle problemen oplost, maar allereerst luistert en het 
gesprek aangaat en waar nodig doorverwijst naar de 
juiste persoon of de juiste instantie, zoals bijvoorbeeld de 
externe klachtencommissie. 

WAAR GAAN DE MEESTE GESPREKKEN OVER?
Dat ligt heel breed. Maar de moeiten liggen al 
gauw bij intermenselijke relaties. Iemand ervaart 
bijvoorbeeld iets of iemand als onprettig. Wat doe je 
dan? Durf je het niet te bespreken met de persoon 
zelf? Misschien vanuit de angst dat het dan te groot 
wordt? Of dat die persoon verkeerd reageert en de 

zaak zodoende juist escaleert? Dan kan een gesprek 
met een relatieve buitenstaander goed helpen. Het 
is belangrijk te weten dat ik geen verlengstuk ben 
van de werkgever Bethanië en daarom dan ook niet 
inhoudelijk rapporteer aan mijn leidinggevende. Alles 
blijft anoniem.

WELKE ERVARING HEB JE?
Ik kom uit de zorg, heb een opleiding SPH 
(sociaalpedagogische hulpverlening) gedaan, en heb 
mij later gespecialiseerd door middel van een posthbo-
opleiding coaching. Sinds twaalf jaar heb ik een eigen 
coaching-praktijk waarmee ik inmiddels een schat aan 
ervaring heb opgedaan met alle leeftijdsgroepen.  

WAT VIND JE BELANGRIJK ALS VERTROUWENSPERSOON?
Allereerst betrouwbaarheid. Die is het gevolg van goed 
kunnen luisteren en benaderbaar zijn. Zo wil ik mij in 
alle gevallen opstellen. 

MENSEN KOMEN ALLEEN MAAR BIJ JOU MET PROBLEMEN. WAT IS 
DAAR ZO LEUK AAN?
Problemen zijn niet leuk, maar ik richt mij altijd op de 
vraag hoe ik mensen opnieuw met elkaar kan verbinden. 
Het probleem moet daarbij niet centraal staan, maar 
veel meer de vraag: Hoe komen we weer bij elkaar? En 
daaraan voorafgaand de vraag: Hoe komt het dat de 
verbinding is verbroken?

(door: Silvester van der Pol)

Wie is de nieuwe
cliëntvertrouwenspersoon
van Stichting Bethanië?

EEN INTERVIEW MET ELLEN MARIJS OVER 
WAT ZIJ VOOR CLIËNTEN KAN BETEKENEN

WELKE HANDVATTEN ZIJN DAARBIJ TE BEDENKEN?
Veel heeft te maken met de manier van communiceren 
en met verwachtingspatronen. Hoe zeg je de dingen 
tegen elkaar? Hoe stel je jezelf op? Vaak zitten hoog 
opgelopen emoties in de weg. Daarvoor begrip 
tonen is altijd het vertrekpunt. We zijn allemaal 
mensen en we hebben allemaal onze mogelijkheden 
en onmogelijkheden. Soms zit de pijn diep en 
zijn er meer gesprekken nodig. Vanwege iemands 
levensgeschiedenis kunnen sommige zaken extra 
gevoelig liggen, zoals bijvoorbeeld bij afwijzing en/of bij 
een negatief zelfbeeld het geval is. 

HOE STEL JIJ JE DAARBIJ OP?
Ik probeer uitnodigend te zijn. Daarbij kan het iemand 
helpen als ik ook mijn eigen gevoelens toon. En verder 
neem ik vaak de rol van mediator op als het gaat om 
een conflict tussen mensen. Essentieel is veiligheid en 
anonimiteit. Mensen moeten niets en houden altijd zelf 
de regie. 

BEN JE NIET TE JONG OM VERTROUWENSPERSOON VOOR 
OUDEREN TE ZIJN?
(Lachend) Nou, ik ben niet piepjong meer hoor. Naast 
de nodige levenservaring heb ik ook een zekere 
professionaliteit die een rol kan spelen. Ik schrik niet 
gauw van de dingen die ik hoor. Heel vaak zitten er twee 
kanten aan een zaak en mijn taak is onder andere om 
beide kanten te belichten zodat een eventueel eenzijdig 
beeld kan worden bijgesteld. 

HOE ZIT HET MET DE CHRISTELIJKE IDENTITEIT HIERIN?
Ik doe mijn werk vanuit mijn christelijke geloof. Dat 
staat in de gesprekken niet op de voorgrond, maar kan 
soms wel helpen om iets duidelijk te krijgen. Ik geloof 
in de waarde van ieder mens. Iedereen voegt iets toe, 
we zijn er niet voor niets. Voor ouderen mag het delen 
van hun levenswijsheid een uitnodigende taak zijn 
of worden. Als we onze verhalen met elkaar delen 
ontstaat altijd meer onderling begrip en genegenheid 
voor de naaste. 

Ellen Marijs (1981) is sinds september 2023 de nieuwe vertrouwenspersoon 
voor alle cliënten van de Stichting Bethanië. Dus ook van alle bewoners van 

Wicherumloo en de cliënten van de thuiszorg. We bevragen Ellen over haar rol als 
vertrouwenspersoon, over haar werkervaring en over haar mensvisie.

NIEUWS UIT BETHANIË
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Ede  |  Lunteren  |  Wageningen 
0318 685 685  |  vpvanotarissen.nl

Als het einde 

dan de rust dat 
alles wordt
geregeld? 

dan de rust dat
alles wordt
geregeld?
Ede | Lunteren | Voorthuizen | Wageningen 

0318 685 685 | vpvanotarissen.nl

BEGRAFENISONDERNEMING

VAN HOLLAND

LUNTEREN E.O.

J. van Holland | 0318 48 47 44 | 06 21 51 07 35

G. J. Rijswijk | 0318 48 38 37 | 06 20 49 27 97

Wij verzorgen alleen begrafenissen.

v a n h o l l a n d b e g r a f e n i s . n l

ZAKELIJK DRUKWERK
visitekaartjes, briefpapier, rekeningen, 
enveloppen, complimentscards, mappen

RECLAMEDRUKWERK
folders, brochures, flyers, posters, 
stickers, kalenders, ansichtkaarten

FAMILIEDRUKWERK
geboorte-, trouw-, jubileum-, 
rouw- en uitnodigingskaarten

DIGITALE KLEURENPRINTS
EN KLEURENKOPIEËN

VORMGEVING
logo’s, huisstijlen

DRUKKERIJ

Telefoonweg 68, 6713 AL  Ede • T (0318) 650 250 

E info@vanedendruk.nl • I www.vanedendruk.nl

Uw grafische dienstverlener 

PARTSNL EDE
Achterdoelen 10, 6711 AV Ede
Tel: 0318-84 85 86 • partsnl.nl

VAKMENSEN MET ECHT 
GEVOEL VOOR SERVICE

Alle  merken  

verkrijgbaar

Het  grootste  

onderdelen 

assortiment 

 van  Nederland!

Wij  repareren  ook!

Oplossing

Kruiswoordpuzzel

Horizontaal
2 medewerking
4 gevederde vrienden
8 floreren
9 behaaglijkheid
10 niet apart
13 verwant
15 op de radio
16 niet donker
18 sjalom

Verticaal
1 verstand
2 een vorm
3 komst
5 opgetogenheid
6 niet met haat
7 kameraadschap
9 religie
11 aard
12 niet slecht
14 zijn
17 plan

Wint u graag een 
mooi boeket? 
Puzzel mee!
Maak de puzzels op deze pagina en win een 
fraai boeket bloemen. Vul uw gegevens in, 
lever dit vel uiterlijk 1 mei 2024 in bij de 
receptie en doe mee!

Riet Boer is de winnaar van 
de puzzelpagina van de 
vorige Wegwijs. Een fraai 
boeket bloemen is inmiddels 
overhandigd.

Sudoku

Dhr./Mw.:

Straat:      nr.:

Postcode:  Plaats:

Telefoonnummer:1
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Verkoop van tweedehands artikelen  
voor het onderhoud van de Oude Kerk  
en de andere kerkgebouwen in Ede. 
 
Adres: Veenderweg 118a, 6712 AE  Ede 
 
Openingstijden: 
Woensdag 10.00 - 12.00 uur 

13.30 - 17.00 uur 
19.00 - 21.00 uur 

 

Zaterdag 10.00 - 12.00 uur 
 
De bovenverdieping is alleen op woensdag open van 
13.30 - 17.00 uur en van 19.00 - 21.00 uur. 
 
Moeten er goederen opgehaald worden of apparte-
menten en of huizen leeg? Wij halen dit op, als u belt 
naar tel. 0318-655222, dan maken wij een afspraak. 
E-mailadres is : info@winkelvansinkel-ede.nl 
 
Bellen kan tijdens de openingstijden  
en dagelijks van 17.00 - 18.00 uur.  

 
Voor meer informatie zie onze website:  
www.winkelvansinkel-ede.nl Frankeneng 14, 6716 AA  EDE - 0318-241001

info@zorgtotaalwinkel.nl - www.zorgtotaalwinkel.nl

ROLLATORS
ZEER RUIM ASSORTIMENT

TOT 7 JAAR GARANTIE

GROTE VOORRAAD

KOM LANGS!

WIJ VERZORGEN sinds 2015 met veel plezier 
het technisch onderhoud voor Bethanië, 
Hospice Ede – De Olijftak en Stg. De Oldenhof.

www.linthorst.world
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Een afscheid is definitief, maar herinneringen zijn onuitwisbaar.

Schaapsweg 79 • 6712 CC  Ede • 0318 - 650 000 • zorgvooruitvaart.nl

Een laatste afscheid, een laatste groet. Daar dragen wij met liefde en 
betrokkenheid zorg voor. Als een warme familieband rondom elke familie. 
Voor onze families vervullen we elke laatste wens. 
Bij elke uitvaart staan wij u bij.  Dank u wel voor uw vertrouwen.

Maanderweg 21
6711 NC Ede

Tel 0318 610518

Dijkgraaf 24
6721 NK Bennekom

Tel 0318 414451

Eikenlaan 5
6721 DM Bennekom

Tel 0318 419407

WWW. BAKKERIJTENVEEN.NL



Voor uitbreiding van ons team zijn we op zoek naar medewerkers voor o.a. de volgende functies:

Vakantiekrachten
Medewerkers huishouding
Nachtdienst medewerker

Verzorgende IG of verpleegkundige thuiszorg
Helpende (plus) KSW

Kijk voor deze en alle andere vacatures op onze website: https://bethanie.nl/vacatures/ 

WORD JIJ ONZE NIEUWE COLLEGA?

WERKEN BIJ BETHANIË

Scan de code!


